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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 13 nov. 1950
*’s Morgens te 10 uur aangevangen en ’s middags voortgezet, Plein 2b.

Aanwezig: De Minister-President, Voorzitter, en de Ministers Van den Brink, Götzen, s’Jacob,
Joekes, Lieftinck, Van Maarseveen, Mansholt, Rutten, Van Schaik, Spitzen, Stikker, Struycken,
Teulings en In ’t Veld.

Tevens is bij punt 3 Staatssecretaris Blom aanwezig.
Secretaris: Drs. Middelburg.

- - -

Middagvergadering

Aanwezig: Dezelfden als ’s morgens.

3. Uniezaken
a. Regeling Unieconferentie
Minister Van Maarseveen deelt mede, dat onzekerheid bestaat omtrent de aankomst van Mr. Rum;
deze zou voorts hier te lande nog een conferentie van Indonesische ambassadeurs willen beleggen. In
verband hiermede stelt spreker voor, dat hij omtrent het begin van de conferentie nog overleg zal
plegen met de heer Djumhana. De Raad verklaart zich hiermede accoord; besloten wordt, dat de
Minister-President de eerste vergadering zal bijwonen en de conferentie zal openen. De Raad is
voorts van oordeel, dat van Nederlandse zijde niet zal worden gevraagd of het Hoofd der Unie een
boodschap aan de conferentie zal richten, zoals bij de eerste Unieministers is geschied.

Minister Van Maarseveen deelt mede, dat van Indonesische zijde de Ministers van
Buitenlandse Zaken, Economische Zaken, Financiën en Verkeer de delegatie zullen vormen, terwijl
Simatupang als deskundige aan de delegatie is toegevoegd. De Minister-President stelt voor, dat
Minister van Maarseveen als voorzitter zal optreden en dat de Ministers Lieftinck en Van den Brink
en Staatssecretaris Blom lid van de delegatie zullen zijn, terwijl Minister Götzen aan de financiële
besprekingen zal kunnen deelnemen. Daarbij zal men het standpunt kunnen innemen, dat Nederland
een vaste delegatie van 5 personen heeft; andere Ministers en Staatssecretarissen (o.a. Vice-Admiraal
Moorman) zullen daarnaast als adviseur van de delegatie kunnen optreden, evenals de HC. De Raad
besluit aldus. Voorts wordt overeengekomen, dat er een receptie door Minuor zal worden gehouden,
alsmede een beperkte receptie door Buitenlandse Zaken, waarvoor een aantal diplomaten zullen
worden uitgenodigd, terwijl de Minister-President aan het slot een Regeringsdiner zal aanbieden.
Voor de openingszitting zal het Corps Diplomatique niet worden uitgenodigd.

b. De Nieuw-Guinaeconferentie
Minister Van Maarseveen heeft van Mr. Rum vernomen, dat de Indonesische delegatie voor de Nieuw-
Guineaconferentie zal bestaan uit de heer Leimena en hemzelf. De Minister-President is van oordeel,
dat men de samenstelling van de Nederlandse delegatie kan laten afhangen van het verloop der
Unieconferentie. Aanvankelijk denkt spreker aan Minister Van Maarseveen en Staatssecretaris Blom.

c. De kwestie van de Ambonese militairen (#Zie ook de notulen MR 20/11/50, punt 3a.)
Minister Van Maarseveen deelt mede, dat Minister-President Natsir aan de heer Lamping heeft gezegd,
dat de Indonesische Regering bereid is de bescherming van de Ambonese militairen te verzorgen.
Vervolgens zijn de Nederlandse generaals met Simatupang overeengekomen, dat wel een
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bescherming van de KL-militairen kan blijven, indien hieraan geen ruchtbaarheid wordt gegeven. De
Regering kan dit evenwel niet doen, aangezien de Nederlandse dienstplichtigen niet na 31 December
in Indonesië kunnen worden gehouden zonder wetswijziging. De Minister-President is van oordeel, dat
de HC moet worden medegedeeld, dat de situatie na de eerste mededeling wel aanzienlijk was
gewijzigd, aangezien volgens mededeling van Mr. Rum Ambon vrij was gekomen, terwijl bij langer
blijven van de H-brigade een wetsontwerp zou moeten worden ingediend, waardoor men in strijd
zou handelen met de afspraak, dat geen ruchtbaarheid hieraan zou worden gegeven. Spreker
herinnert er aan, dat er in Indonesië nog 2000 vrijwillige nadieners zijn. Als Ambon open is zal men
nog gedurende 1,5 maand van dit jaar de Ambonese militairen kunnen afvoeren of demobiliseren.
Ofschoon de bescherming vanwege de Indonesische Regering voorshands ware af te wijzen zal men
t.z.t. hiertoe misschien toch gedwongen moeten overgaan.

Minister s’Jacob meent, dat het de Indonesische Regering op Ambon niet zo goed gaat.
Spreker acht het uitgesloten 5000 vrijwilligers bereid te vinden en stelt voorts de vraag wie
verantwoordelijk zal zijn voor de vrijwilligers. Een ander punt is, dat de Indonesiërs gaarne
Ambonese militairen voor de Apris willen hebben.

Minister Lieftinck handhaaft zijn standpunt, dat de bewaking van de Ambonese
militairen moet worden overgedragen, doch dat dit via de UNCI moet worden gespeeld, die dan
militaire waarnemers zal moeten aanwijzen. Spreker wijst er voorts op, dat het hier Indonesische
onderdanen betreft, die Nederland zou moeten beschermen, terwijl de Nederlandse planters daar
werkzaam zijn zonder Nederlandse bescherming. Minister Götzen merkt op, dat de Ambonese
militairen de KL-status hebben. Minister Lieftinck is van oordeel, dat men dit zo snel mogelijk moet
beëindigen.

Minister Stikker deelt mede, dat het uitgezonden telegram hem enigszins heeft
verbaasd, aangezien in de vorige Raad de beslissing was aangehouden. Indien de generaals dan in
onderhandelingen zijn met de Indonesische militairen en het bericht ontvangen, dat alle Nederlandse
dienstplichtigen moeten terugkeren, geraken zij in een moeilijke positie. Spreker is van oordeel, dat
men het beste de door de Minister-President aangegeven weg kan volgen en daarbij moet trachten bij
de Nederlandse militairen zoveel mogelijk vrijwilligers te krijgen. Minister Van Maarseveen geeft een
toelichting bij de totstandkoming van het door Minister Stikker aangehaalde telegram.

De Minister-President stelt voor aan de HC te berichten, dat het niet mogelijk is zonder
ruchtbaarheid Nederlandse dienstplichtigen na het einde van dit jaar in Indonesië te laten, dat
getracht moet worden zoveel mogelijk Ambonese militairen naar de Zuid-Molukken af te voeren dan
wel te doen demobiliseren of overgaan naar de APRIS. Voorts zal men behalve de 2000 vrijwillige
nadieners nog meer vrijwilligers moeten vragen.

Minister s’Jacob stelt de vraag of meer scheepsruimte moet worden beschikbaar gesteld
teneinde het detachement-Scheffelaar te doen repatriëren. De Minister-President stelt voor, dat
hiervoor meer schepen beschikbaar zullen komen. Aldus wordt besloten.

Minister s’Jacob stelt voor er mede accoord te gaan, dat Generaal Toet tezamen met
een kolonel naar Indonesië gaat in verband met het doen terugkeren van de ruim 9500 militairen, die
niet voor de bewaking van de Ambonese militairen dienst doen. Aldus wordt besloten.

Minister Van Maarseveen acht het wenselijk, dat voor het geval de Generaals Alons en
Scheffelaar ontslag nemen Generaal Toet het commando zal overnemen. Minister s’Jacob is van
oordeel, dat de Generaals geen ontslag kunnen krijgen.

Minister Lieftinck merkt op, dat als geen maatregel van wetgevende aard wordt
genomen, alleen nog gebruik kan worden gemaakt van vrijwilligers. Minister Van Maarseveen ziet
aankomen, dat toch een wetgevende maatregel zal moeten worden genomen. Spreker acht het
wenselijk hierover met de Commissie voor Uniezaken en de Defensiecommissie te spreken. Minister
s’Jacob wijst er op, dat ook voor de Nederlandse dienstplichtigen in Suriname en de Antillen een



wetswijziging nodig zal kunnen zijn. Minister Van Maarseveen is van oordeel, dat men de militairen in
de West zal moeten vervangen. De Minister-President meent, dat geen wetgevende maatregel moet
worden genomen, aangezien anders het wantrouwen in Indonesië en de moeilijkheden in het eigen
land zeer groot zullen worden; indien nodig zal men de verantwoordelijkheid voor de bewaking van
de Ambonese militairen dan moeten overdragen.

Minister Lieftinck informeert of nog langer de KL-status van de Ambonese militairen
moet worden gehandhaafd. De Minister-President is van oordeel, dat deze op een zeker ogenblik zal
moeten worden opgeheven. Minister Van Maarseveen stelt voor de gehele kwestie in de volgende
vergadering nog nader te bespreken. Aldus wordt besloten.

d. Amnestie en autonomie aan Ambon
Minister Stikker acht het wenselijk, nu de Indonesische Regering zegt Ambon in handen te hebben,
dat van Nederlandse zijde bij de landen, die een actie van de Veiligheidsraad ten gunste van Ambon
hebben verhinderd, een poging wordt gedaan, dat deze landen op Indonesië pressie uitoefenen om
op korte termijn amnestie en autonomie aan Ambon te verlenen. De Raad verklaart zich hiermede
accoord.

e. De positie van de UNCI (#Zie ook notulen MR 20/11/50, punt 3b.)
Staatssecretaris Blom merkt op, dat het Australische lid van de UNCI, Cutts, zich voor de opheffing
van de UNCI heeft uitgesproken. Er is een concepttelegram opgesteld, waarin dezerzijds het
standpunt wordt ingenomen, dat de UNCI moet blijven bestaan; de vraag doet zich evenwel voor
hoe lang deze nog moet blijven. Zegt men b.v. dat de UNCI moet blijven voor het
zelfbeschikkingsrecht en wil men daarbij wachten tot de constituante gereed is, dan kan dit jaren
duren. Het is echter niet waarschijnlijk, dat men de UNCI nog jaren in stand zal kunnen houden.
Minister Van Maarseveen is van oordeel, dat de UNCI niet permanent in Indonesië behoeft te blijven,
doch dat ook naar Lake Success kan gaan. De Minister-President is van oordeel, dat voor het nemen
van een besluit de Raad hierover een nota zal moeten hebben.
- - -

9. De status van Nieuw-Guinea (Nota van de Staatssecretaris van Buitenlandse Zaken d.d. 9 November
1950, no. 112150 - 9301 G.S.)
Minister Van Maarseveen heeft geprobeerd in een gesprek met Mr. Rum een opening te maken ten
aanzien van de kwestie Nieuw-Guinea. In de Eerste Kamer heeft spreker reeds opgemerkt, dat
mettertijd de bevolking van Nieuw-Guinea zelf zou kunnen beslissen omtrent de bestuursvorm. Mr.
Rum is hierop ingegaan en vroeg wie in de tussentijd dat land zou besturen en of dit niet door
Nederland en Indonesië tezamen zou kunnen worden bestuurd. Spreker heeft dit laatste denkbeeld
bezwaarlijk genoemd, aangezien men dan een controversieel bestuur zou krijgen. Mr. Rum heeft
gezegd, dat hij over deze oplossing nog eens zou nadenken. Spreker is voorstander van een oplossing
thans en dus tegen uitstel. De Minister-President merkt op, dat weliswaar een beslissing voor 1 Januari
in verband met de vertraging der conferentie onmogelijk is geworden, doch hij acht het eveneens
onwenselijk van Nederlandse zijde te beginnen met te stellen, dat een bepaling van de status van
Nieuw-Guinea moet worden uitgesteld. De Ministers Van den Brink en Götzen hebben eveneens
bezwaar tegen uitstel.

Minister Stikker heeft vernomen, dat de gehele delegatie naar de Algemene
Vergadering van de Ver. Naties voorstander is van behoud van souvereiniteit over Nieuw-Guinea.
De Kamer neemt eenzelfde standpunt in. Daartegenover staan veel ondernemers, die van oordeel
zijn dat het bestuur over “moerassen, rotsen en malaria” niet opweegt tegen de moeilijkheden, die
men in Indonesie zal ondervinden. Voorts heeft de Raad van Vakcentralen zijn bezorgdheid geuit



over de Nederlandse employé’s op de buitenposten. Mede met het oog op deze situatie is spreker er
van overtuigd, dat men op de conferentie tot uitstel van de beslissing zal komen.

Minister Joekes is van mening, dat de UNCI een taak heeft bij de uitwerking van dit
punt van de RTC-overeenkomst. Als een voorstel van Nederlandse zijde om de UNCI er bij te
betrekken wordt afgewezen, zal men kunnen voorstellen een bespreking van deze kwestie te houden,
waar andere landen zoals Australië, Amerika en India ook aan deelnemen.

Minister Götzen is van oordeel, dat Indonesië, indien Nederland zou zwichten voor de
uitgeoefende pressie, daarna aan andere punten der RTC-overeenkomst. zal gaan tornen.

Minister Lieftinck acht een uitstel van de beslissing van 1, 3 of 5 jaar het minst
aanvaardbaar van alle oplossingen, aangezien men dan vele millioenen uitgeeft en toch niet bereikt,
wat men zich voorstelt. Minister Van Schaik acht het een onjuist argument te zeggen, dat de Regering
de Kamer voor overdracht van Nieuw-Guinea aan Indonesië niet mede zal kunnen krijgen; de
Kamer is altijd minder goed geïnformeerd dan het Kabinet. De Minister-President is het met deze
opvatting principieel eens, doch is van oordeel, dat dit Kabinet niet met een voorstel inzake de
souvereiniteitsoverdracht over Nieuw-Guinea in de Kamer zou kunnen komen. Indien het Kabinet
tot de overtuiging zou komen, dat de souvereiniteit moet worden overgedragen zal het plaats moeten
maken voor een ander Kabinet. Men zou dan bekend moeten maken, dat in het Kabinet geen
eenstemmigheid heerst ten aanzien van Nieuw-Guinea. Minister Lieftinck meent, dat men geen ander
Kabinet zal kunnen samenstellen, dat wel bereid zal zijn de souvereiniteit over te dragen. De Minister-
President wijst er op, dat deze Indonesische Regering geen conflict met Nederland over Nieuw-
Guinea wenst; hij stelt voor de voorstellen van Indonesische zijde op de Nieuw-Guineaconferentie af
te wachten. Aldus wordt besloten.

10. Wet bijzondere voorziening oorlogsrisico levensverzekering Indonesië (Wetsontwerp.)
Minister Götzen verzoekt ook hem als Minister zonder Portefeuille het wetsontwerp te laten
medetekenen. Minister Struycken vraagt welke aanleiding men heeft tot de voorgestelde wijziging in
art. 7 lid 1. De Raad besluit het wetsontwerp aan te houden, opdat dit punt nog nader onder ogen
kan worden gezien.

11. Credietverzekering Indonesië (Brief van de Minister van Financiën d.d. 9 Nov. 1950 no. 53.)
Minister Van Maarseveen vraagt zich af waarom niet op een normale wijze wordt besproken als een
belangrijke credietgarantie ten behoeve van Indonesië wordt verleend. Spreker zou de verlening van
grote bedragen in de Raad willen bespreken. Minister Lieftinck vraagt zich af of het wenselijk is de
Raad hiermede te belasten. Spreker stelt voor, dat over credietgaranties ten behoeve van Indonesië
overleg zal plaats vinden tussen Economische Zaken (BEB), Minuor en Financiën, waarbij men de
kwestie in de Ministerraad ter sprake zou kunnen brengen indien geen overeenstemming wordt
bereikt. De Minister-President acht dit overleg wenselijk, doch zou over de verlening van een belangrijk
crediet niet in de Ministerraad, doch liever in de RAVI of de REA willen besluiten. De Raad verklaart
zich hiermede accoord.
- - -


